
??? PEDON-Conferentie 'Hetoog op agogisch onderzoek' Op 2 februari vond aan de Rijksuniversiteitvan Utrecht het eerste congres plaats van PE-DON, de Stichting Pedagogisch Onderzoeki.o. die onderdeel vormt van de NederlandseOrganisatie voor Wetenschappelijk Onder-zoek (NWO). Na een lange voorgeschiedeniswaarin verschillende pogingen zijn onderno-men om een stichting van de grond te krijgen,is het in 1988 gelukt om voor een proeftijd vaneen paar jaar, de status van een stichting 'inoprichting' Bij NWO te verkrijgen. Gegevenhet enthousiasme waarmee sindsdien gewerktis aan onderzoeksvoorstellen en symposia inde diverse werkgemeenschappen en nu daneen congres van de stichting als geheel, en dereactie daarop van NWO-zijde, ziet het ernaar uit dat PEDON een volwaardig lid zalworden van het stichtingenbestand dat NWOkent. Onderzoekers kunnen hun voorstellenindienen bij een van de

diverse werkgemeen-schappen: wijsgerige en historische pedago-giek, orthopedagogiek, andragologisch ensociaal-pedagogisch/jeugdonderzoek, on-derwijsonderzoek, en sinds kort ook empi-risch gezinspedagogisch.onderzoek. Het congres droeg na rijp beraad de titel'Het oog op agogisch onderzoek', waaruitblijkt hoeveel rekening er wordt gehoudenmet de andragologische minderheid in deoverwegend pedagogisch gekleurde bijt. Debedoeling van het congres was om een aantalzaken die voor PEDON als geheel van belangzijn te presenteren en daarnaast de verschil-lende werkgemeenschappen de kans te geveneen drietal sprekers aan het woord te laten.Bovendien hadden de, veelal jongere, onder-zoekers de gelegenheid om een posterpresen-tatie te verzorgen. Ten slotte kwamen mede-werkers van NWO aan het woord teneinde deverschillende subsidiemogelijkheden tebespreken. Het congres was derhalve

zeerbreed van opzet, een doorsnee van hetgeen inPEDON aan de orde is op dit moment. Eendergelijke opzet brengt het gevaar met zichmee dat de onderwerpen te gevarieerd zijnvoor bezoekers die slechts ge??nteresseerd zijnin een bepaald onderzoeksdomein, aangezienzelfs in de parallelsessies verzorgd door dewerkgemeenschappen, de onderwerpen sterkuiteenliepen. Anderzijds werd de bezoekerswel de kans geboden om kennis te nemen vanhetgeen er in andere deeldisciplines gebeurt,wat er tegenwoordig door de typische produk-tiedruk en de inhoudelijke beperkingen dievoorwaardelijk gefinancierde onderzoeks-programma's kenmerken, gewoonlijk nietvan komt. Kroniek In de ochtend vond een tweetal lezingenplaats. Creemers (Instituut voor Onderwijs-onderzoek, RION, Groningen) gaf een expos?Šover de ontwikkeling binnen de pedagogischedeeldisciplines in de afgelopen tien jaar onderde titel 'Ouder

en wijzer?' Hij concludeerdeo.a., dat het aantal deeldisciplines en leerstoe-len is gereduceerd en dat er veel energie gesto-ken is in bestuurlijke problemen (op facultairen vakgroepsniveau) met als gevolg negatieveeffecten voor de wetenschapsbeoefening.Daar tegenover staat dat de ontwikkeling vande organisatie binnen NWO op gang is geko-men - PEDON - en dat de produktie vanwetenschappelijke publikaties binnen het ver-band van de voorwaardelijk gefinancierdeprogramma's groter is geworden. 'De discipli-ne bestaat nog', aldus Creemers, er is meerrealisme en minder wetenschapstheoretischediscussie dan tien jaar geleden. Vervolgensbesprak hij de ontwikkelingen in de deeldisci-plines die in deze kroniek zullen worden over-geslagen omdat die anders te lang zou wor-den. Ten slotte kwam hij tot een aantalaanbevelingen, zoals: meer interdisciplinairesamenwerking, minder onderwerpen voortheorievorming

en onderzoek, en minder di-recte praktijk- en beleidsgerichtheid (wellichtkan hij dit laatste ook eens wijs maken aan hetInstituut voor Onderzoek van het Onderwijs,SVO, dat in haar programma's juist beleid enpraktijk predikt en wat er aan theorievormingkan geschieden, ook nog in eigen handhoudt). Daarnaast bepleitte hij dat Wijsgerigeen Historische Pedagogiek meer 'moederdis-ciplinegebonden' zou worden, d.w.z. meer 326 Pedagogische Studi??n Pedagogische Studi??n 1990 (67) 326-329



??? geori??nteerd op de filosofie, en dat er meerempirische en theoretische gerichtheid binnen(gebieden van) de orthopedagogiek en de on-derwijskunde zou komen. Als referent voorhet verhaal van Creemers trad Imelman(Rijksuniversiteit, Utrecht) op die conclu-deerde dat Creemers sterk bevooroordeeldwas met een voorkeur voor een bepaald typeonderzoek. Tevens, dat dit soort onderzoekreeds verricht werd in een aantal andereNWO-stichtingen, en dat, wanneer Creemers'idee??n serieus werden genomen, het pedago-gisch onderzoek wel opgeheven kon worden.Dit, voor de kenners van Imelmans werkwijzeniet, maar voor anderen wellicht wel verras-sende standpunt, bleek niet de juiste manierom een discussie met de zaal te stimuleren.Duidelijk is echter wel dat de opmerkingen dieer gemaakt werden m.b.t. de diverse deeldisci-plines, in de wandelgang heel wat stof tot dis-cussie gaven, zodat geconcludeerd kan wor-

den dat de ondankbare taak die Creemers opzich genomen heeft om een overzicht te gevenvan ontwikkelingen in een wetenschapsterreindat zo divers is als de pedagogiek, toch vruchtheeft afgeworpen. Vervolgens was het woord aan Reitsma(Paedologisch Instituut, Amsterdam) die sa-men met een aantal anderen, een voorstelvoor een aandachtsgebied binnen NWO hadingediend via PEDON onder de titel 'Functio-nal literacy'. Een aandachtsgebied is, in te-genstelling tot de gebruikelijke voorstellen die?Š?Šn project betreffen, een onderzoekspro-gramma met voorstellen voor samenhangen-de projectvoorstellen. Reitsma begon zijn toe-lichting in het Engels, daarmee niet alleendemonstrerend dat internationalisering hemter harte gaat, maar vooral ook dat NWO-procedures niet altijd even helder en conse-quent zijn. Bij het schrijven van het voorstelwas hem immers te verstaan gegeven dat het inhet Engels moest omdat het

voorgelegd zouworden aan internationale deskundigen ophet terrein. Echter, daar was niets van terechtgekomen omdat de besluitvorming geheel bin-nen de Nederlandse huiskamers kon plaats-vinden. Na eerst 'ja' op het niveau van PE-DON, kregen de indieners 'nee' op het niveauvan het overkoepelende gebiedsbestuur voorde maatschappij- en gedragswetenschappenen vervolgens weer 'ja' op het niveau van hetNWO-bestuur. Het aandachtsgebied m.b.t. functionelegeletterdheid beoogt onderzoek op drie terrei-nen: 1) beschrijving en diagnostiek van func-tionele geletterdheid, 2) factoren die tengrondslag liggen aan of mede bijdragen aande ontwikkeling van (on-)geletterdheid en 3)effectieve interventiemethoden. Reitsma gaf vervolgens een uitwerking vande eerste twee terreinen. Ten eerste zou eenhoeveelheid toetsen voor functionele gelet-terdheid ontwikkeld en beproefd moeten wor-den die te maken hebben met de

vaardigheidzoals die in het dagelijkse leven vereist wordt.Op basis van rationele analyse kan een taxo-nomie van taken ontstaan die ten grondslagligt aan de ontwikkeling van toetsen. Afnamevan deze toetsen op diverse leefdtijdsniveauskan een indruk geven van de mate van functio-nele (on-)geletterdheid. Ten tweede, de ont-wikkeling van de leesvaardigheid in het basis-onderwijs zou onderzocht moeten worden,waarbij alle mogelijke aspecten erbij betrok-ken worden: leerhng-, leerkracht-, leer-inhoud- en instructievariabelen, klasse-organisatie en de interacties daartussen. Hetplan, waarvan de verkorte vorm toegestuurdwas aan alle congresdeelnemers, werd becom-mentarieerd door Mommers (Katholieke Uni-versiteit, Nijmegen) en De Glopper (StichtingCentrum voor Onderzoek van het Onderwijs,SCO, Amsterdam). Eerstgenoemde sprakzijn waardering voor het voorstel uit maarmiste een uitwerking naar het

schrijfgedrag.Voorts kwam hij tot de aanbeveling om, ookal gaat het om vaardigheden die maatschappe-lijk zeer relevant zijn, toch de wetenschappe-lijke weg te volgen en de nadruk sterk op theo-rievorming te leggen. Ten slotte gaf hij eenvoorbeeld van een taxonomie van de vaardig-heden die een lezer tot een geoefende lezer ma-ken en bepleitte om in het kiezen van meetin-strumenten gebruik te maken van de diversemogelijkheden die in uiteenlopende institutenvoor handen zijn. De Glopper wees vervol-gens in dit verband op de internationale verge-lijkende studie die er naar functionele gelet-terdheid ondernomen wordt in Europa ennaar het werk in eigen land, o.a. als onderdeelen gevolg van de proefstudie peilingsonder-zoek. Op grond van de ervaringen bepleitte hijm.b.t. de functionele leestaken die onder-zocht gaan worden, een normatief standpunt(welke taken achten wij van belang om te be-heersen?), en, in het
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??? ken en -eisen zodat de taxonomie gemaaktkan worden. Voor het onderzoek naar de ont-wikkeling van de leesvaardigheid zag hij alsbedreiging dat het teveel zou worden en daar-door, qua resultaat, te weinig, omdat lees-vaardigheid slaat op een grote diversiteit aaninhouden, bijv. narratieve versus zakelijketeksten, fictie of non-fictie, zinnen of tabel-len, etc. Na de lunch verspreidden de deelnemerszich over de parallelsessies die waren georga-niseerd door de werkgemeenschappen. In de-ze kroniek zal volstaan worden met het noe-men van de thema's die aan de orde zijngesteld. De Werkgemeenschap Andragologisch enSociaal-Pedagogisch/Jeugdonderzoek pre-senteerde zich middels drie voordrachten.Polstra (Rijksuniversiteit Groningen) vroegzich af: 'Is een evaluator zowel een onderzoe-ker als een ontwikkelaar?', toegespitst op dearbeidstherapie in de geestelijke gezondheids-zorg. Du Bois-Reymond,

Hazekamp enMeeus (resp. Rijksuniversiteit Leiden, VrijeUniversiteit Amsterdam en RijksuniversiteitUtrecht) bespraken een drietal 'Veranderendeontwikkelingstaken in de adolescentie': hetmet goed gevolg doorlopen van de school-loopbaan, het aangaan van intieme relaties enhet vinden van een levensovertuiging of ideo-logie. Van Haaster en Snel (Universiteit vanAmsterdam) hadden het 'Over gebrui-kerstaal' die geconstrueerd wordt teneindepsychotische pati??nten in staat te stellen beterte communiceren met hun omgeving. De Werkgemeenschap Onderwijsonder-zoek had in haar sessie Tillema (Rijksuniversi-teit Groningen) over 'Training en coachingvan bekwaamheden van leerkrachten', ge-richt op conceptueel leren in relatie tot prakti-sche uitoefening van vaardigheden en transfernaar de klas. Streumer en Doornekamp (Uni-versiteit Twente) gaven een expos?Š over 'Hetontwerpen van minicursussen voor

techniek',waarbij twee vormen werden gecontrasteerd:demonstratie van een praktische vaardigheidmiddels een geschreven tekst of audio-visueel.Roeders en Van Oudenhoven (Rijksuniversi-teit Groningen) hielden een voordracht over'Schoolklasorganisatie en effectiviteit in sa-menwerkend leren', vooral m.b.t. de condi-ties waaronder samenwerkend leren effectiefkan plaatsvinden in het onderwijs. De Werkgemeenschap Orthopedagogiek,presenteerde bij monde van Hellendoorn(Rijksuniversiteit Leiden) het 'Onderzoeknaar effecten van beeldcommunicatie', waar-in vooral de methodologische overwegingenbij het op te starten evaluatie-onderzoek naardeze therapie bij kinderen werden toegelicht.Roelofs (Katholieke Universiteit Nijmegen)besprak in verband met 'De ernst van licha-melijke kindermishandeling' de factoren diebepalend zijn voor de ernst van de fysieke mis-handeling. Van der Leij (Vrije

UniversiteitAmsterdam) lichtte de voorstudie toe van hetproject 'Directe woordherkenning bij kinde-ren met leesproblemen': in hoeverre zijn leer-lingen met ernstige leesproblemen tot directewoordherkenning in staat? De Werkgemeenschap Wijsgerige enHistorische Pedagogiek was vertegenwoor-digd door Tellings (Katholieke UniversiteitNijmegen) die het had over 'Doven-taal-ontwikkeling: een onderzoek naar grondsla-gen van de dovenopvoeding', toegespitst opde strijd tussen de 'oralisten' en de 'totalisten'die zich onderscheiden in de mate waarinnaast orale taal ook manuele communicatie istoegestaan. Kuipers (Universiteit van Amster-dam) schetste 'Een theoretisch kader voor on-derzoek naar de ontstaansgeschiedenis van deWerkplaats Kindergemeenschap' van Kees enBetty Boeke. Biesta (Rijksuniversiteit Leiden)hield een voordracht over 'Transactie, erva-ring en kennen: het cultureel naturalisme vanJohn

Deweymet name Dewey's visie op ken-nen als modus van de ervaring die betrekkingheeft op de voortgang van het handelen. Vervolgens kregen onderzoekers de kansom middels een posterpresentatie ruchtbaar-heid aan hun onderzoek te geven. Van de 27posterpresentaties kwamen er 12 uit de ortho-pedagogische hoek, waarvan er 10 betrekkinghadden op onderwijsleerproblemen/leer-stoornissen. Afidragologie en jeugdstudieswaren vertegenwoordigd met 5 onderzoeken,gezinspedagogiek ook, wijsgerig/historischonderzoek met 2 en onderwijsonderzoek met3. De onderwerpen varieerden sterk en gaven,tesamen met de voordrachten in de sessies,een aardig beeld van de breedheid van de pro-blematiek waarmee pedagogische en andra-gologische onderzoekers zich bezighouden.Voor degenen die een overzicht willen hebbenvan de onderwerpen, er is een congresboek invoorbereiding dat over een aantal
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??? de neerslag van de toespraken en voordrach-ten bevatten, maar ook van de postersessies. De dag werd besloten door een aantalNWO-medewerkers die de verschillende vor-men van subsidie toelichtten. Ge??nteresseer-den kunnen zich voor algemene informatiehet beste wenden tot de Nederlandse Organi-satie voor Wetenschappelijk Onderzoek.Voor informatie over de Stichting Pedago-gisch Onderzoek kunt u op hetzelfde adres te-recht: Postbus 93138, 2509 AC 's-Graven-hage. Al met al een congres waarmee PEDONheeft laten zien dat het levensvatbaar is - erwaren ruim 150 belangstellenden - en in staatom ook in deze vorm een forum voor presen-tatie en uitwisseling van wetenschappelijkekennis te organiseren. Tevens dat er een boei-end scala aan onderzoek onder de PEDON-vlag kan worden gerangschikt. Binnen destichting en de werkgemeenschappen zal in denaaste toekomst moeten worden

aangetoonddat blijvend aan de kwaliteitseisen voor we-tenschappelijk onderzoek kan worden vol-daan. Voor subsidi??ring van dergelijk onder-zoek door NWO is tot nu toe een bescheidenbudget beschikbaar (in 1989 werd al met alzo'n 750.000 gulden aan pedagogisch onder-zoek besteed). Hoopgevend is echter dat inenige groei is voorzien. A. van der Leij 329 Pedagogische Studi??n â™?


